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کوتاه اقتصادی

وام های بازنگشته بانک سرمایه 12 هزار میلیارد تومان است عضو کمیسیون شوراهای مجلس:

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

بودجه 96 با لایحه برنامه ششم دولت تناقض دارد

* امروز)شنبه( قرار است تالار معاملات بورس کالای ایران شاهد عرضه 60هزار 
تن گندم خوراکی جهت صادرات آرد و مشــتقات مربوطه به بازارهای جهانی 
باشد.به گزارش روابط عمومی بورس کالای ایران، در این روز شرکت بازرگانی 
دولتی ایران نسبت به عرضه 60 هزار تن گندم خوراکی به قیمت پایه 7100ریال 
در تــالار داخلی بورس کالای ایران اقدام می نماید که خریداران پس از خرید 
این گندم و تبدیل آن به آرد و مشتقات مربوطه می  توانند محصول نهایی را به 
بازارهای جهانی صادر کنند. بر اساس این گزارش، گندم خوراکی تولید شده 
در استان های ایلام و خراسان رضوی هر کدام به میزان 20 هزار تن و گندم 
خوراکی تولید شــده در استان سیستان و بلوچستان به میزان 20هزار تن به 
قیمت پایه 7100 ریال عرضه می شود. طی روز شنبه علاوه بر عرضه های ذکر 
شده، شرکت بازرگانی دولتی نسبت به عرضه 23 هزار تن گندم خوراکی جهت 
مصــارف کارخانجات آرد به منظور تامین نیــاز واحد خبازی آزادپز، نان های 
صنعتی حجیم و نیمه حجیم وصنوف و صنایع غیر نان از قبیل صنعت ماکارونی 
بیسکوییت کیک و کلوچه و شیرینی پزی و نشاسته سازی اقدام می کند.قیمت 
پایه گندم خوراکی عرضه شده تولیدی استان های خوزستان، آذربایجان غربی، 
همدان، کرمانشاه و استان مرکزی هر کیلو 9030ریال و گندم خوراکی استان 

ایلام هر کیلو 9393 ریال تعیین شده است.
* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مراکز مخابراتی 
شهدای چیتگر و شهید منتظری از تاریخ 18 دی ماه آغاز می شود.

به گــزارش روابط عمومی مخابرات منطقه تهران، با اجرای عملیات 
مذکور ارتباط تلفنی مشــترکین در مرکز مخابرات شهدای چیتگر 
با پیش شماره های 4418، 4419، 4478، 4479 در محدوده بزرگراه 
فتح، چهــارراه ایران خودرو، جامگان، جاده مخصوص کرج، چیتگر 
جنوبی به مدت 24 ساعت و در مرکز مخابرات شهید منتظری با پیش 
شماره های 5590 الی 5593، 5595، 5597 در محدوده خیابان های 
شــهید غیبی، فرمانداری، شهید پورسلمان، مدرس 4 به مدت 72 

ساعت با اختلال همراه است.
* در حالی که ســنگ آهن در ســال 2016 به میزان ۸1 درصد رشد قیمت 
داشت که بسیاری از سرمایه گذاران را غافلگیر کرد، شرکت آر بی سی کپیتال 
مارکت پیش بینی کرد قیمت سنگ آهن در سطح کنونی پایدار نیست و در 
سال 2017 کاهش خواهد داشت. به گزارش فارس، به نقل از بلومبرگ، شرکت 
آربی سی کپیتال مارکت که صحیح ترین پیش بینی برای قیمت سنگ آهن در 
ســه ماهه پایانی سال گذشته را داشت، انتظار دارد قیمت سنگ آهن پس از 

افزایش در سال 2016، امسال دچار عقب نشینی شود.
* رئیس مرکز اصلاح نژاد دام وزارت جهاد کشاورزی گفت: از آنجایی 
که طی ماه های گذشته قیمت گوشت قرمز در بازار بیش از حد افزایش 
یافته و روند افزایشــی آن همچنان ادامه داشت و از سوی دیگر نیز 
نه تنها مصرف کنندگان متضرر می شــدند، بلکه تولیدکنندگان و 
دامداران نیز متهم به دست داشتن در این گرانی می شدند، وزارت 
جهاد کشاورزی به عنوان متولی تولید تا بازار محصولات کشاورزی 
این گرانی را تحمل نیاورد و تصمیم گرفت تا خود مستقیما به بازار 
گوشت قرمز ورود پیدا کند. محمدرضا ملاصالحی در گفتگو با ایسنا، 
افزود: بر این اساس طرح عرضه گوشت قرمز تازه گوسفندی درجه 
یک از سوی شرکت پشتیبانی و امور دام در دستور کار قرار گرفت 
و طی روزهای گذشته عرضه لاشه گوسفند نر درجه یک در میدان 
بهمن تهران آغاز شد و هدف این طرح از ابتدا این بود که شقه بدون 
دنبه به قیمت کیلویی 31 هزار و 500 تومان برای مصرف کننده برسد 
که البته در ابتدای اجرای این طرح در همان روزهای نخست شاهد 
کاهش حدود 2000 تومانی قیمت لاشه در بازار بودیم. وی ادامه داد: 
گرچه برخی از متقاضیان عمده در میدان مرکزی بهمن تهران برای 
خرید لاشه گوسفند از شرکت پشتیبانی و امور دام مقاومت می کردند و 
نمی خواستند تا این طرح اجرایی شود اما در ادامه این عرضه به تدریج 
متقاضیان خود را پیدا کرد، چراکه وزارت جهاد کشاورزی از ابتدا نیز 
نمی خواست به بازار گوشت قرمز ورود کند و هدف از اجرای این طرح 
تنها کاهش قیمت به نفع مصرف کنندگان و تولیدکنندگان بوده است. 
ملاصالحی اعلام کرد که عرضه گوشت قرمز تازه گوسفندی هم اکنون 
در دو منطقه ملاصدرا و تهرانپارس پایتخت آغاز شده و به تدریج در 
فروشگاه های زنجیره ای و مراکز اصلی عرضه گوشت قرمز در تهران 
و دیگر استان های کشــور نیز گسترش پیدا می کند و قطعا بر بازار 
گوشت قرمز اثر مثبتی خواهد گذاشت، چراکه وزارت جهاد کشاورزی 
دیگر نمی تواند زیان مصرف کنندگان و تولیدکنندگان را تحمل کند.

کارشناس اقتصادی مسکن 
با تاکید بر اینکه مجلس نباید 
همراه بــا دولت به توقف طرح 
گفت:  می داد  رای  مهر  مسکن 
توقف طرح مسکن مهر با توجه 
برای  جایگزینی  طرح  نبود  به 
این طرح موجب افزایش تقاضا 

و رشد قیمت ها خواهد شد.
مجتبی بیگدلــی در گفت وگو 
با فارس در مــورد رای نمایندگان 
مجلس بــه عدم تامین منابع مالی 
برای احداث واحدهای جدید مسکن 
مهر که اوایل هفته جاری به تصویب 
رسید، گفت: تا زمانی که طرح جدید 
جایگزین برای مسکن مهر که همان 

مســکن اجتماعی نامگذاری شده 
و هدف آن تامین مســکن اقشــار 
کم درآمد اســت، آغاز نشده نباید 

طرح مسکن مهر متوقف شود.
وی ادامه داد: نمایندگان مجلس 
نبایــد به این لایحه که همانا بانک 
مسکن نســبت به تامین باقیمانده 
تعهــدات خود و تامین منابع مورد 
نیاز مسکن مهر بدون تعهد احداث 

واحدهای جدید رای می دادند.
وی ادامــه داد: علی رغم اینکه 
دولت یازدهم طرح مسکن اجتماعی 
را جایگزین طرح مسکن مهر کرده 
و بارها مسکن مهر را اقدامی نابجا 
دانسته اســت، اما عملا می بینیم 

که دولت هیچ اقــدام عملی برای 
آغاز طرح مســکن اجتماعی نیز با 
گذشت سه سال از عمر خود صورت 

نداده  است.
به  کرد:  خاطرنشــان  بیگدلی 
هر حال کنار گذاشــته شدن طرح 

مسکن مهر و جایگزین نشدن طرح 
جدید موجب افزایش تقاضا و رشد 

قیمت ها در آینده خواهد شد.
مجلس اوایل هفته جاری بانک 
مســکن را موظف کرد نســبت به 
باقیمانده تعهــدات خود و  تامین 
منابع مورد نیاز مســکن مهر بدون 
تعهد احداث واحد جدید با تشخیص 

وزارت راه و شهرسازی اقدام کند.
وی با تاکید بر اینکه مسکن بار 
اصلی اشتغال را در کشور بر دوش 
می کشــد، ادامه داد: در 3 ســال 
گذشــته دولت هیچ اقدام اساسی 
برای بخش مســکن و خروج این 
بخــش از رکود انجام نداده اســت 

و متاســفانه در زمان رکود دولت 
نپذیرفته است که نباید کارآفرین 
را شــلاق بزند، بلکه باید در دوره 
رکود به کارفرما و کارآفرین مشوق 

و یارانه بپردازد.
بیگدلی گفــت: وقتی در دوره 
رکود نرخ تورم کاهش یافته است 
چرا باید بانک ها ســود بانکی را در 
حد 30 درصد نگــه دارند و برای 
پرداخــت تســهیلات ۸0 میلیون 
تومانی 40 میلیــون تومان را یک 
سال از سپرده گذار مسکوت نزد خود 
نگه دارد پس اگر می خواهیم مسکن 
از رکود خارج شود نباید محدودیت 

ایجاد کنیم.

رئیس  شــورای فقهی بانک 
مرکزی با انتقــاد از حفظ نقش 
تشــریفاتی این شورا در لایحه 
اصلاح قانون بانک مرکزی به رغم 
لزوم تقویت  بر  تاکیدات رهبری 
جایگاه شورا در این بانک هشدار 
داد: اداره کردن کشور با حرام های 
الهی افتخاری برای کشور ندارد.

سیدعباس موسویان در گفت و گو 
با تسنیم با اشاره به دستور مقام معظم 
رهبری بــه معاون اول رئیس جمهور 
مبنی بر لزوم تقویت جایگاه شورای 
فقهی بانک مرکزی و تاکید بر ارتقای 
جایگاه ســازمانی آن در سطح رکن 
اصلی در بانک مرکزی، گفت: متاسفانه 
در لایحه اصلاح قانون بانک مرکزی، 
جایگاه سازمانی شورای فقهی عملا به 
صورت صوری و ظاهری در سطح رکن 
اصلی بانک مرکزی معرفی شده و در 
حقیقت جایگاه مشورتی و تشریفاتی 

خود را حفظ کرده است.
موسویان افزود: باید متذکر شوم 
شورای فقهی از بدو تاسیس جایگاه 
اصلی و تعیین کننده در بانک مرکزی 

نداشــت بلکه در جایگاه مشورتی و 
تشــریفاتی بود؛ که سال گذشته این 
مشــکل و دغدغه مورد عنایت مقام 
معظم رهبــری قــرار گرفت و طی 
دستوری به معاون اول رئیس جمهور، 
خواستار ارتقای نقش شورای فقهی 
بــه عنــوان یکــی از ارکان اصلی و 

تعیین کننده در این بانک شدند.
وی تأکید کرد: بعد از دستور مقام 
معظم رهبری در این خصوص، طرحی 
از سوی مسئولین بانک مرکزی تحت 
عنوان لایحه به هیئت دولت پیشنهاد 
شد، که مبنی بر محقق شدن ارتقای 
جایگاه شورای فقهی به عنوان رکن 
اصلی بانک مرکزی بود که این تصمیم 
گیری به موقــع دولت درجای خود 
درخور قدردانی بود. ولی متاســفانه 
این تصمیمــات در لایحه  علی رغم 
پیشــنهادی دولت، جایگاه سازمانی 
شورای فقهی عملا به شکل ظاهری 
و صوری به عنــوان رکن اصلی ارتقا 
پیدا کرده است. زیرا در لایحه دولت 
که به پیشنهاد بانک مرکزی نوشته 
شده، اشکالاتی وجود دارد که می توان 

به این دو مورد اشاره کرد:
1- در مفاد لایحه متاسفانه مثل 
گذشته اصرار بر آن شده که شورای 
فقهــی در بانک مرکــزی در همان 
جایگاه مشــورتی و تشریفاتی که در 
گذشــته داشــته ادامه حیات بدهد 
یعنی در ظاهر رکــن بانک مرکزی 
معرفی شــده ولی در عمــل و واقع 

خلاف این می باشد.
2- دومیــن ایــراد وارده به مفاد 
لایحه این است که ماموریت شورای 
فقهی مبهم و نامشــخص بیان شده 
است. برای مثال در لایحه آمده است 

که ریاست شورای فقهی با رئیس  بانک 
مرکزی می باشــد و تصریح شده که 
رئیس  شورا به رای و نظر و صلاحدید 
خودش، مواردی را که محل اشــکال 
فقهی و شــرعی می داند در شــورای 
فقهی مطرح می کند تا رضایتمندی 
فقها را جلب کند. خب متاسفانه این 
بند از لایحه جای اشــکال دارد زیرا 
ممکن است رئیس  بانک مرکزی خیلی 
از مسائل و مشکلات شرعی و فقهی 
موجود در نظام بانکی را به خاطر عدم 
آگاهی تشخیص ندهد و اهمیتی برای 

طرح آن در شورا قائل نشود.

موسویان افزود: علی رغم ایرادات 
وارده به مفاد لایحه، بنده در دیداری 
که با وزیر اقتصاد داشتم، وی با قبول 
اشکالات وارده به لایحه دولت، اظهار 
داشــت این اشــکالات را در جلسه 
هیئت دولت مطــرح خواهم کرد و 
برای برطرف شــدن موانع موجود بر 
ســر راه ارتقای جایگاه شورای فقهی 

سعی خواهم کرد.
رئیس  شورای فقهی بانک مرکزی 
در مــورد علت به وجود آمدن چنین 
مشــکلات و تناقضاتــی در لایحــه 
متاسفانه  گفت:  دولت  پیشــنهادی 
و  بی جهت سیاســت گذاران  نگرانی 
مســئولان بانک مرکزی نســبت به 
تشکیل یک شورای فقهی قدرتمند 
و بانفوذ در این بانک، باعث به وجود 

آمدن این اشکالات است.
موســویان افزود: مسئولان بانک 
مرکــزی این طــور می پندارنــد که 
شورای  مصوبات  و  دســتورالعمل ها 
فقهی در نقش یک بازیگردان اصلی 
و قدرتمند در این بانک خطر این را 
دارد که موجب شــود در عمل باعث 

ایجاد خلل و دشــواری در سیستم 
بانکی  بشــود و به نوعــی موجبات 
دست وپا گیری نظام بانکی را فراهم 
کند کــه البته به نظر بنده این تفکر 
کامــلا مردود اســت زیــرا اولا؛ اگر 
مسئولان بانک مرکزی به تجربه های 
فقهی و شرعی کشــورهای اسلامی 
مانند: مالزی، امــارات، اندونزی و ... 
نــگاه بیندازند متوجــه این خواهند 
شد که شورای فقهی در این کشورها 
یاری دهنــده نظام بانکی بــوده و با 
بانکداری  معرفی روش های جدیــد 
اسلامی، توانســته راهکارهای مفید 
برای سیســتم بانکــی معرفی کند. 
ثانیا؛ سیاست گذاران ما اگر بخواهند 
تصمیمی درحــوزه بانکداری بگیرند 
از دو حالت خارج نیســت؛ یا موافق 
با شــرع است که طبیعتا راه مطلوب 
است، و یا اینکه خدای ناکرده مخالف 
با شــرع و دســتورات الهی است که 
در این صورت جا دارد به مســئولین 
تذکر داده شود که اداره کردن کشور 
با حرام هــای الهی افتخــاری برای 

کشور ندارد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه رشد اقتصادی شش 
ماهه نفتی است، گفت: لایحه بودجه سال آینده با لایحه برنامه ششم 

دولت تناقض آشکار دارد.
سیدحســن حسینی در گفت وگو با فارس، با اشاره به کسری تراز عملیاتی 
لایحــه بودجــه 96 و افزایش درآمدهــای نفتی که انطباق با برنامه ششــم و 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی ندارد، تصریح کرد: ایرادات به کسری و افزایش 
درآمدهای نفتی در لایحه بودجه دولت وجود دارد و این موضوع پیچیدگی های 
خاصی داشته که نیاز به بررسی و توجه جدی مسئولان است. همچنین موضوع 
انطباق بودجه ســال آینده با برنامه ششم از دیگر برنامه های مهم برای مجلس 

خواهد بود.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با تاکید بر اینکه لایحه بودجه سال 96 

حتی با لایحه برنامه ششم دولت هم انطباق ندارد، یادآور شد: دولت در لایحه 
برنامه ششم سهم صندوق توسعه ملی را 30 درصد پیش بینی کرده، اما می بینیم 
در لایحه بودجه 96 این ســهم را به 20 درصد کاهش داده است. این نماینده 
مجلس با بیان اینکه دولت به منظور پرداخت بخشــی از مطالبات و بدهی های 
خود به انتشار اسناد و اوراق مالی روی آورده است، گفت: با این شیوه دولت به 
جای استقراض از بانک مرکزی از اسناد اسلامی استفاده خواهد کرد، اما دولت 

کماکان به نظام بانکی و پیمانکاران بدهکار خواهد بود.
وی ادامه داد: یکی از ایرادات لایحه بودجه ســال 96 مربوط به بازپرداخت 
بخشــی از اوراق برای 5 ســال آینده اســت که متوجه دولت بعد خواهد بود. 
بنابراین نمی توان بدهی ها را به آینده موکول کرد و قطعا مجلس در این زمینه 

تصمیماتی اتخاذ می کند.

حسینی با اشاره به وابستگی بودجه به نفت عنوان کرد: این وابستگی بیش 
از گذشته بوده و حتی با نگاه دولت مغایرت دارد. پیش بینی رشد 7/6 درصدی 
اگر مانند رشــد ســال جاری باشد که بخش اعظم آن از نفت است، قابل قبول 
نبوده و آن را رشد واقعی نمی دانیم. بلکه این رشد نفتی تلقی می شود. بنابراین 
با کاهش وابستگی به نفت و ارتقای سطح تولید در سایر بخش ها نظیر صنعت، 

کشاورزی، خدمات و ارتقای سطح تراز تجاری رشد واقعی رخ خواهد داد.
به گفته این نماینده مجلس دولت باید برای کاهش تراز عملیاتی و درآمدهای 
نفتی به پایدارســازی و توسعه منابع مالیاتی روی بیاورد. البته در حوزه مالیات 
نیز افزایش 22 درصدی مشاهده شده، اما اگر در چنین وضعیتی مالیات ها رشد 
کند تورم قابل کنترل نخواهد بود، بنابراین باید منتظر بهبود وضعیت اقتصادی 
و یا شناسایی فرار مالیاتی به منظور ارتقای سطح درآمدهای این بخش باشیم.

رئیس اتحادیه فروشندگان اشیاء قدیمی و صنایع دستی گفت: 
بازار صنایع دستی با رکود شدید مواجه است.

سیدمحمد عبداللهی در گفت وگو با ایسنا افزود: رکود اقتصادی موجود 
در بازار صنایع دســتی بیشتر تبعات منفی اش را برای هنرمندان صنایع 
دستی داشته،  از سوی دیگر نیز آمارهای بدست آماده نشان می دهد که 
بخش عمده ای از توریســتهایی که به ایران می آیند توریستهایی نیستند 
که اجناس هنری گران بخرند چرا که بیشترشــان اشخاص بازنشسته و 
دانشجو هســتند، بنابراین توریستها از آن طبقه ای نیستند که در ایران 

هزینه چندانی کنند.
رئیس اتحادیه فروشندگان اشیاء قدیمی و صنایع دستی تصریح کرد: 
مهمترین مشکلات ما در زمینه صنایع دستی این است که کالاهای ساخته 
شده را استانداردسازی و برندسازی نکردیم و همچنین آثار هنری مان را 
آرشیوسازی نکردیم. متولیان صنایع دستی اگر می خواهند از هنرمندان 
صنایع دســتی حمایت کنند و بازار صنایع دســتی رونق پیدا کند باید 
سلیقه شناسی صورت بگیرد. از سوی دیگر هم بازار مناسب برای فروش 

محصولات ایجاد شود.
عبداللهی درباره محصولات تقلبی در بازار اشیاء قدیمی اظهار داشت: 
برخی اجناس که در بازار هســتند کپی می باشــند که با اجناس تقلبی 
متفاوتند. به اجناس کپی اصطلاحا »مولاژ« گفته می شــود که تعرفه ها 
و ویژگی هــای خاص خود را دارد اما به غیر  از جنس های کپی با عرضه 
محصولات تقلبی برای حمایت از حقوق مصرف کننده و هم برای حیثیت 
فرهنگی و ملی به شدت برخورد می شود و طی یک سال گذشته اجناس 
تقلبــی در بازار منوچهری را ضبط و جمع آوری کردیم و در برخی موارد 

نیز حکم پلمب داده شده است.

دبیــرکل اتحادیــه صنایع 
پایین دستی پتروشیمی، از عدم 
روحانی  وعده های حسن  تحقق 
مبنی بر حمایت از صنایع پایین 

دستی انتقاد کرد.
حســین درّ در گفتگو با فارس 
با اشــاره به قــول رئیس جمهور در 
مناظرات انتخاباتی ســال 92 مبنی 
بر حمایــت از صنایع کوچک، گفت: 
در آن زمــان از کاندیداهــای وقت 
که  کردند  ســؤال  ریاست جمهوری 
در توسعه صنعت و اشتغال، حمایت 
از صنایــع کوچک را در دســتورکار 
قرار می دهید یا ســرمایه گذاری در 
صنایــع بزرگ و مادر را؟ که پاســخ 
آقــای روحانی، حمایــت از صنایع 
کوچک بود ولــی در 12 تیرماه 93 
خســروتاج قائم مقام وقــت وزارت 

صنعــت، معدن و تجــارت با صدور 
بخشنامه ای عملًا زلزله ای در صنایع 
پایین دستی پتروشیمی به وجود آورد 
و همین امر سبب شد که مواد اولیه 
ما گران تر شود و خیلی از بازارها را با 

افت تولید از دست بدهیم.
وی با انتقاد از سیاســت دولت 
مبنی بــر اینکه با یک تصمیم گیری  
یکباره، صنایع پایین دستی را با مشکل 
مواجــه می کنند، خاطرنشــان کرد: 
دولت از جیب چه کســی به صنایع 
بالادســتی یارانه می دهــد و آیا این 
مسئله با شعار دولت آقای روحانی در 
تناقض نیست؟ و چرا آقای نعمت زاده 
به سازمان حمایت گفته است، پرونده 
تخلف پتروشــیمی ها را به سازمان 

بازرسی نفرستید؟ 
صنایــع  اتحادیــه  دبیــرکل 

پایین دستی پتروشیمی، گفت: نتیجه 
این روند آن می شــود که اولین اصل 
تولید که ثبات اســت، وجود نداشته 
باشــد و خلاف همه جای دنیا که به 
شدت از تولید حمایت می کنند، اما 
وقتی ما ســقف رقابت را برمی داریم، 
اجازه می دهیم به هر روشی محصول 
خود را عرضــه کنند و از یک طرف 
دیگر می بینیم آقــای وزیر صنعت، 
ســازوکار عرضه در بورس را به هم 
می ریزد که شفافیت را از بین می برد. 
درّ این را هــم گفت که صنایع 
مــواد  پتروشــیمی،  پایین دســتی 
اولیه شان را با 90 درصد قیمت جهانی 
ضرب در قیمت ارز آزاد تهیه می کنند 
و اگر قرار است 10 تا 20 درصد روی 
ایــن قیمت رقابت کنیم، بازار به هم 
می ریزد، چرا که هنوز دولت متوجه 

نشــده که صادرات مواد پتروشیمی، 
صادرات مواد خام است و نتیجه آن 
می شود که تولیدکننده خارج از کشور 
9 درصد مالیات بــر ارزش افزوده را 
نمی دهــد و من تولیدکننده داخلی، 
عــلاوه بر این باید هزینه های جانبی 
30 درصدی را هــم درنظر بگیرم و 
بگویید چطور در این بازار ادامه دهم؟ 
وی تأکید کــرد: بارها گفته ایم 
بخشــنامه 12 تیرمــاه 93 را ابطال 
کنید، اما گوش شنوایی وجود نداشت 
و اکنون بــه آقای روحانی می گوییم 
که اگر شما خلف وعده کنید و شعار 
انتخاباتی خود را زیرپا بگذارید، ما هم 
باید فکر دیگــری بکنیم. درّ تصریح 
کرد: صنایع پایین دستی پتروشیمی 
ظرفیت اشــتغال زایی بالایی دارد و 
هم اکنــون 13 میلیون تن محصول 

ظرفیت خالی داریــم و می توانیم با 
حمایت دولت و بدون سرمایه گذاری 2 
میلیون و 600 هزار شغل ایجاد کنیم. 
دبیرکل اتحادیه صنایع پایین دستی 
پتروشیمی، ادامه داد: این بی توجهی ها 
تــا آنجا پیش رفت کــه مقام معظم 
رهبری در سخنان تیرماه خود در بین 
مسئولان تصریح کردند که کارهای 
خوبــی در صنایع بالادســتی انجام 
شده، اما باید به صنایع پایین دستی 
هم توجه شود، اما باید پرسید در این 
زمینه به کجا رســیده ایم و چرا وزیر 
صنعت دائماً مخالــف جریان حاکم 
بر دولت حرکت می کند و اگر دولت 
توان ندارد که با وزیر خود برخورد کند 
که بورس باشد یا نباشد، هر روز باید 
شــاهد آن باشیم که سازوکار عرضه 
مختل شده و به بازار شوک وارد شود. 

درّ در مــورد وضعیــت مالیاتی 
کشــور نیز گفت: در همه جای دنیا 
وقتی رکود به وجــود می آید، برای 
آنکه واحدهای تولیدی فعالیت خود 
را ادامه دهند، بســته های تشویقی و 
تخفیفی مالیات قرار می دهند، اما در 
سه سال گذشته این مسئله در کشور 
ما دقیقاً به عکس عمل شده است و 
سازمان امور مالیاتی فشار خود را در 
شرایط رکود بیشتر کرده است.  وی 
تصریح کرد: مگــر قرار نبود که نرخ 
ســود بانکی مطابق با تورم سالیانه 
باشد، پس اگر تورم به قول آقایان تک 
نرخی شده پس چرا نرخ سود بانکی 
این همه فاصله دارد، تا جایی که هر 
کسی باشد می گوید پولمان را به جای 
آنکه در تولید بگذاریم، به بانک برده و 

سود آن را می گیریم.

عضو کمیسیون شوراهای مجلس گفت: براساس اعلام قوه قضائیه 
وام های پرداخت شده و بازنگشته بانک سرمایه رقمی در حدود 12 

هزار میلیارد تومان است.
حسین مقصودی در گفت وگو با تسنیم درباره وضعیت وام های بانک سرمایه 
اظهار کرد: طبق اعلام مدیرعامل بانک سرمایه، بدهی این بانک 7 هزار و ۸00 
میلیارد تومان و براساس اعلام قوه قضائیه وام های پرداخت شده و بازنگشته از 
سوی این بانک رقمی در حدود 12000 میلیارد تومان است. به غیر از موضوع 
وامها این بانک دچار مشکلات دیگری نیز شده است که انتظار می رفت با روی 

کار آمدن وزیر جدید آموزش و پرورش این مشکلات برطرف شود.
سخنگوی کمیسیون شــوراها، ضمن هشــدار به دانش آشتیانی درباره 
انتصابهای سیاسی و مسئله دار در صندوق ذخیره فرهنگیان و بانک سرمایه 
گفــت: وزیر اختیاراتی دارد و می تواند مدیرکل های وزارت آموزش و پرورش 
را انتخاب کند اما همانطور که رئیس جمهور تأکید کرده همه باید پایبند به 

حقوق شهروندی باشند، حقوق شهروندی در وزارت آموزش و پرورش یعنی 
پرداخت به موقع حقوق فرهنگیان، یعنی مقابله در برابر فسادهایی که اخیراً 

در بانک سرمایه شکل گرفته است.
مقصودی افزود، در روزهای اخیر با وجود وعده وزیر درباره ســاماندهی 
در مجموعه صندوق ذخیره فرهنگیان، یک فساد درهم تنیده صورت گرفته 

است که ضرورت دارد هر چه سریع تر به آن رسیدگی شود.
وی ادامه داد: فســاد در این مجموعه ها روز به روز گســترده تر می شود، 
سؤالی که در اینجا مطرح است اینکه جناب آشتیانی چه زمانی قصد دارد به 

وعده های خود جامه عمل بپوشاند.
نماینده سبزوار در مجلس شورای اسلامی در توضیح چگونگی فساد شکل 
گرفته در بانک مذکور گفت: در بانک سرمایه شخصی به نام »ش« به عنوان 
مسئول امور قراردادها و واحد حقوقی در تاریخ دهم آذرماه معرفی می شود. 
این فرد امور وصول مطالبات را به شــخصی به نــام »ز« واگذار می کند که 

مشخص می شود آقای »ز« شوهر این فرد است. بعد از مدتی این خانم کنار 
می رود و فردی به نام »ه« از اعضای هیئت مدیره مســئولیت واحد حقوقی 
را به عهده می گیرد، وی فردی اســت که خانم »ش« را معرفی کرده بود و 
حالا خود جای او را می گیرد. از طرفی فردی به نام »پ« در حالی به سمت 
مسئول اعتبارات بانک سرمایه منصوب شده است که این شخص 45 روز در 
یکی از نهادهای امنیتی و اطلاعاتی بازداشت بود، دلیل بازداشت نیز ارتباط 

با یکی از بدهکاران بزرگ بانکی کشور بوده است.
مقصودی افزود: متأسفانه با وجود آنکه پرونده این فرد در شعبه سه دادگاه 
مبارزه با مفاسد بانکی همچنان مفتوح است، این انتصاب صورت گرفته است.
وی خطاب به دانش آشــتیانی گفت: اگر به این فسادها پایان داده نشود 
و انتصابهای مســئله دار در مجموعه های مهم اقتصــادی آموزش و پرورش 
ســاماندهی نشــود، چه روز اول یا آخر وزارت باشد مطمئن باشید مجلس 

شورای اسلامی به شدت با آن برخورد خواهد کرد.

بورس اوراق بهادار تهران در هفته گذشته شرایط رکود را سپری 
کرد، این بازار حجم معاملات چشمگیری را شاهد نبود و تنها جو 
روانی، تلاطم هایی را در آن ایجاد کرده است. شاخص کل در این 
شرایط نسبت به 5 روز کاری گذشته 701 واحد افت نشان می دهد.
به گزارش ایسنا، بورس تهران در این روزها شرایط رکودی را تجربه 
می کند این شرایط می تواند ناشی از فضای ابهام و انتظار در بازار سرمایه 
و فعالان آن باشد به عنوان مثال شرایط آینده نرخ ارز و صحبت هایی که 
دوباره درباره تک نرخی شــدن آن شنیده می شود می تواند به این فضای 

ابهام تا حدودی دامن بزند. 
از طرفی شرایط نامشخص نمادهایی که مدت هاست بسته هستند و 
وضعیت صورت های مالی شرکت های آنها یکی دیگر از عوامل انتظار است، 
فعالان بازار ســرمایه علاقه مندند بدانند صورت های مالی آن شرکت های 
 IFRS بورسی از جمله بانکی ها پس از تنظیمشان با استفاده از استاندارد
به چه میزان ســود یا زیان شناســایی کرده و آن نمادها در چه قیمتی 

بازگشایی خواهند شد.
در این مقطــع زمانی اخبارهای مثبت از نمادهای بانکی بیش از هر 
چیز می تواند شرایط را برای بازگشایی آنها مهیا کند، مثلا دولت می تواند 
با فراهم کردن شرایطی برای بازپرداخت بدهی بانک ها، جو روانی منفی به 
وجود آمده برای این نمادها را تا حدودی تلطیف کند. البته صحبت هایی 
شنیده شده که به زودی صورت های مالی دو یا سه بانک برای گزارشگری 
و درج در کدال آماده است و در پی آن نمادهای آن بانک های خاص هم 

بازگشایی می شوند.
در پنج روز کاری گذشــته شاخص کل بازده نقدی و قیمتی بورس 
اوراق بهــادار تهران با 701 واحد افت، از تراز 79 هزار و 691 واحدی به 
رقم 7۸ هزار و 990 واحدی رسید و شاخص آزاد شناور با بیش از 1000 

واحد کاهش رقم ۸6 هزار و 711 واحدی را تجربه کرد.
همچنین شاخص بازار اول که در ۸ دی ماه 1395 در تراز 56 هزار و 
697 واحدی قرار داشت با 66۸ واحد افت به عدد 56 هزار و 29 واحدی 
رســید و شاخص بازار دوم از عدد 16۸ هزار و ۸63 به عدد 16۸ هزار و 

329 واحدی رسید و در نتیجه 534 واحد افت کرد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تأکید کرد: به رویکرد برنامه 
ششم که دولت ارائه کرد تا الان که دارد تصویب می شود، اشکال 

جدی وارد می دانیم.
محمد رضا پور ابراهیمی در گفت وگو با مرصاد در خصوص میزان توجه 
به سند های بالادستی در برنامه ششم توسعه، اظهار داشت: برنامه توسعه 
را دولت می دهد و ما از بیخ و بن به رویکرد برنامه ششــم که دولت ارائه 

کرد تا الان که در حال تصویب است، اشکال جدی وارد می دانیم.
 وی افزود: نــگاه و رویکردی که در حوزه برنامه باید اتفاق می افتاد، 
انجام نشد، اما تمام تلاش این است که در آن چیزی که به صحن آمده، 
محورهایی که در برنامه ششم مرتبط با سیاست های ابلاغی مقام معظم 
رهبری است و رویکردهای کلان نظام در مباحثی مانند اقتصاد مقاومتی 

و جمعیت را به تصویر می کشد، مبنا باشد.
 این نماینده مجلس شــورای اسلامی با اشاره به اینکه نمایندگان بر 
اســاس اصل 110 قانون اساسی می توانند اخطار بدهند، گفت: یکی دو 
مورد اخیر را خود من اخطار دادم و اخطار را وارد دانستند و رای گرفتند 
و رای هم آورد. اخطار این بود که برنامه ششــم با سیاســت های کلان 

همخوانی ندارد.
 به گفته پورابراهیمی اگر مواردی باشــد که با سیاست ها همخوانی 
نداشته باشد، اعلام می شود که مغایر است، اما مهم تر این است که حتی 
اگر مواد برنامه با سیاســت ها متناسب باشد، در اجرا چه  کار می کنیم و 

حوزه فراتر از آن، حوزه مسائل اجرایی است.
 رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس همچنین با اشاره به مسائل نظام 
بانکی، تأکید کرد: یکی از چالش های بزرگی که ما در اقتصاد داریم، بروز 
مسائل و مشکلاتی در حوزه بانکی است. نمی خواهیم با فساد ارتباط بدهیم 
زیرا فساد و تخلف در بانک یک موضوع دیگر است اما ساختار بانک متفاوت 
است. از سال 62 بانکداری بدون ربا تصویب و 5 سال به صورت آزمایشی 

اجرا شد، اما تا به امروز قانون بانکداری در کشور ما تغییر نکرده است.
کارشکنی در اصلاح قانون بانکداری

 پور ابراهیمی عنوان کرد: ما از مجلس قبل یک تیم تشکیل دادیم و 
پیش نویس اصلاح نظام بانکی کشور را در قالب طرح نوشتیم. گفتیم اگر 
دولت لایحه ارائه نمی دهد، ما طرح ارائه می دهیم. این طرح آماده شــد 

اما متاسفانه به ماه های پایانی مجلس خورد و نتوانستیم تصویب کنیم.
 وی افــزود: ابتدای این دوره من در کمیســیون اقتصادی در اولین 
دستور کار این موضوع را آوردم. خوشبختانه تمام نمایندگان کمیسیون 
با مــا همراهی کردند و این به عنوان یکــی از محورهای مهم مبنا قرار 
گرفته است. با این حال دولت اصرار کرد که شما شروع نکنید و ما لایحه 
می دهیم؛ اما مثل همیشــه دولت نه لایحه می دهد و نه انجام می دهد و 

2 – 3 ماه وقت ما را گرفت!
 رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ما در 
اول مهر ماه بعد از چندین جلسه کلیاتش را در کمیسیون اقتصادی تصویب 
کردیم و وارد جزئیات شدیم و حدود 2 هفته قبل خدمت مراجع معظم 
تقلید مثل آیت الله جوادی آملی، آیت الله سبحانی، آیت الله مکارم شیرازی 
و... در قم رسیدیم. جمع بندی ما هم این است که تا پایان امسال بعد از 

برنامه ششم، کار را شروع کرده و جزئیات را بررسی کنیم.
پورابراهیمی افزود: برای اولین بار بعد از 33 سال و به فضل الهی قانون 
بانکداری اســلامی را تا اواخر امسال در کمیسیون و اوایل سال آینده در 

صحن علنی تمام می کنیم.
 به گفته پورابراهیمی مشکل توده های مردم، نگرانی فعالان اقتصادی 
و مهم تر مراجع عظام تقلید در بحث ربوی بودن است و بخشی از فساد ها 

هم از همین است.

رئیس  شورای فقهی بانک مرکزی اعلام کرد

اصرار مسئولان بانک مرکزی بر تشریفاتی ماندن شورای فقهی

رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس:

لایحه برنامه ششم
 از بیخ و بن مشکل دارد

رئیس اتحادیه فروشندگان عنوان کرد

رکود شدید در بازار صنایع دستی

ادامه شرایط رکود در بورس تهران

دبیرکل اتحادیه صنایع پایین دستی پتروشیمی:

رئیس جمهور برخلاف شعارهای انتخاباتی خود عمل می کند

رئیس  اتحادیه تعاونی هــای تولیدی با بیان اینکه برخلاف اظهارات 
مســئولان دولتی، وضعیت بنگاه های تولیدی و میزان جذب کارجویان 
بسیار نامساعد اســت، گفت: اگر دولت مدعی ارائه تسهیلات به بخش 

تولیدی کشور است، نشانی آن را اعلام کند.
به گزارش فارس، مرادی رئیس  اتحادیه تعاونی های تولیدی کشور در میزگرد 
اشــتغال در بنگاه های اقتصادی که در خبرگزاری فارس برگزار شــد، با اشاره به 
اینکه بخش تولیدی کشــور چند سالی است که به طور کامل به سوی تعطیلی 
پیش می رود، اظهار داشــت: کشور ما ظرف 12 سال گذشته بدترین تحریم ها را 
تحمل کرده و اتفاقی نیز رخ نداده اســت، اما در یک سال اخیر همه چیز خراب 

شد و تولید کننده هم اکنون بدون هیچ ثبات و امنیتی در حال ادامه کار است.
وی تأکید کرد: هیچ بســته حمایتی از بخش واقعی تولیدی کشــور اجرایی 
نشده وتنها به دو بنگاه مونتاژکار در ایران که شامل دو خودروساز معروف ایرانی 
می شوند، توجه شده است. این دو خودروساز روزانه صدها نفر را راهی بیمارستان ها 

می کنند و هیچ ضریب امنیتی برای آنها نمی توان متصور بود.
مــرادی با بیان اینکه از دولت هیچ گونــه حمایتی از جمله حق قانونی خود 
نمی خواهیــم، گفت: اگر تســهیلاتی هم به بخش تولیدی داده شــده قطعا به 
شرکت های خودشان و بنگاه هایی که خودشان هیئت مدیره و مدیر هستند، داده اند.

وی افزود: اگر دولت می خواهد در جریان اقتصادی حمایت خود را از بنگاه های 
تولیدی نشان دهد، سیاست های اصل 44 قانون اساسی را که بر واگذاری بنگاه های 

تولیدی به بخش واقعی اقتصاد تاکید دارد، به طور دقیق اجرایی کند. 
این فعال بخش تعاونی اقتصاد معتقد است، مشکلات فعلی بنگاه های تولیدی از 
عدم ثبات و اعمال سیاست هایی که منجر به تعمیق رکود می شود، نشأت می گیرد 
و ایــن موضــوع منجر به کاهش ظرفیت تولیدی بنگاه ها به کمتر از 25 درصد و 

تعدیل نیروی کار شده است. 
مرادی با اشــاره به اینکه با تداوم شــرایط فعلی، اکثر بنگاه های تولیدی تا 3 
ماه دیگر به طور کامل و قطعی ورشکســت می شوند، تاکید کرد: کالای قاچاق، 
بخش تولید کشــور را نابود کرد و معلوم نیســت که چه کسانی در پشت پرده از 
قاچاق حمایت می کنند؟ وی گفت: اگر دولت به دنبال تعطیلی کارخانجات بود تا 
مشکلات معیشتی را افزایش دهد، موفق بوده است و از دولت ممنونیم که بخش 
واقعی اقتصاد را رها کرده اســت!مرادی مشکلات فعلی صنایع را نبود سرمایه در 
گردش و مشــکلات و موانع کســب و کار اعلام کرد و افزود: اینکه گفته می شود 
تورم تک رقمی شده، دروغ محض است و نه تنها تورم کاهش نیافته، بلکه با توجه 

به شرایط فعلی افزایش هم داشته است. 
وی با اشاره به اینکه تسهیلات بانکی با سودهای نجومی موجب شد، تا فاتحه 
تولید را بخوانیم، افزود: علاوه بر اینکه دولت توجهی به بخش اشــتغال نداشته، 
بلکه بخش تعاون را نیز در برنامه ششم توسعه کشور به طور کلی فراموش کرد و 

با این اقدام مخالفت خود را با قانون اساسی اعلام کرد. 
رئیس  اتحادیه تعاونی های تولیدی با اشاره به اینکه میزان اشتغال ایجاد شده 
در ماه های گذشته نزدیک به صفر بوده است، گفت: هیچ کدام از بنگاه های تولیدی 
نیروی جدید جذب نکرده و اگر این اقدام صورت گرفته، مســتند اعلام کنند و 

وضعیت اقتصادی خود را نسبت به قبل به طور شفاف بیان کنند. 
مرادی با اشاره به اینکه اتحادیه تعاونی های کشور در سال های گذشته هیچ 
رشدی به لحاظ ظرفیت تولیدی و حجم و ارزش معاملات نداشتند ، گفت:  از نحوه 
برگزاری مجامع تعاونی های تولیدی کاملا مشخص است که وضعیت شان نسبت 
به گذشته چگونه است.وی در پاسخ به این پرسش که سهم تعاونی های تولیدی 
از تســهیلات 16 هزار میلیارد تومانی اعلامی سخنگوی دولت چه میزان است؟ 
گفت: در جریان هیچ گونه تسهیلاتی که سرمایه در گردش تعاونی های تولیدی را 
تامین کند، نیســتیم و اگر تسهیلاتی دولت ارائه کرده آدرس و محل آنها را طی 

لیستی اعلام کنند تا در منظر همگان آشکار شود.

معاون سابق وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر این که اطلاعات برخی 
مسئولان درباره بنادر کافی نیست، گفت: برای این که سهم حداقلی را از 
حمل  و نقل دریایی دنیا داشته باشیم باید زیرساخت ها و تجهیزات مورد 

نیاز بنادر را دولت تامین کند.
سیدعطاالله صدر در گفت وگو با تسنیم با بیان این که ایران حدود یک درصد 
جمعیت جهان را دارد و باید حداقل ســهم یک درصدی از تجارت و حمل ونقل 
دریایی را داشته باشیم، گفت:  آیا الان این گونه است؟ برای این که به این سمت 
برویم و یک سهم بازار حداقلی را داشته باشیم باید زیرساخت های لازم را فراهم 
کنیم.صدر ادامه داد: مثل این که بگوییم تجارت و ترانزیت باید توســعه یابد اما 
هیچ راه، راه آهن و... نداشته باشیم. بنادر پایانه های دریایی هستند و اگر بخواهیم 

حمل ونقل ترکیبی را توســعه دهیم باید دریا به زمین متصل شــود و امکانات و 
تجهیزات متناســب با نیازهای روز تامین شود.وی با یادآوری این که برای ورود 
کشتی های 14 هزار تنی در بندر شهید رجایی باید تجهیزات مورد نیاز را در اختیار 
داشته باشیم، اظهار کرد:  این بندر باید عمق لازم را داشته باشد، ضمن آن که باید 

تجهیزات تخلیه و بارگیری مناسبی را نیز در اختیار داشته باشد.
وی با تاکید بر این که باید زیرســاخت های بندری کشور توسعه یابد، افزود: 
ســازمان بنادر به عنوان متولی توسعه زیرساخت های دریایی کشور، این که گفته 
شود تجارت باید توسعه یابد قبل از آن باید زیرساخت ها مورد نیاز تامین شده باشد. 
برای مردم و بخش خصوصی هم ســاخت بندر به صرفه نیست چون هزینه های 

بسیار بالایی دارد.

معاون ســابق آخوندی با اشــاره به سابقه سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
ســاخت بندر )مانند بندر آفتاب(گفت: اما در مجموع باید   بنادر را دولت بسازد، 

باید قطب های اصلی را دولت بسازد و پسکرانه ها را بخش خصوصی می سازد.
صدر با بیان این که بنادر نسل سوم باید ساخته شود که اساس آنها بر لجستیک 
اســت، گفت: باید مراکز لجســتیکی در بنادر ساخته شود تا تجارت توسعه یابد. 
با توجه به بنادر کشور در منطقه باید زیرساخت ها را متناسب با نیازها و توسعه 
بازرگانی کشور توسعه دهیم. حال رویکرد واردات است که این کار به نفع کشور 
نیست لذا باید صادرات توسعه یابد و در این صورت تصور کنید که کشتی به بندر 
بیاید اما تجهیزات مورد نیاز را نداشــته باشیم و وقتی به کشتی دموراژ می خورد 

برای صادر کننده دیگر تجارت اقتصادی نخواهد بود.

معاون سابق عباس آخوندی:

اطلاعات برخی مسئولان درباره بنادر کافی نیست

رئیس  اتحادیه تعاونی های تولیدی:
هیچ بسته حمایتی از بخش تولید 

اجرایی نشده است

کارشناس اقتصادی مسکن:

توقف طرح مسکن مهر موجب افزایش تقاضا و قیمت مسکن می شود


